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PROTOKÓŁ Nr XLI/2018 
Sesji Rady Gminy Manowo 

odbytej w dniu 29 czerwca 2018 roku 
 
 
Sesję rozpoczęto o godz. 1103, zakończono o godz. 1309. Posiedzenie odbyło się w sali 
posiedzeń UG Manowo. 
 
Na stan 15 radnych na Sesji obecnych było 15 radnych wg załączonej listy 
obecności.  
 
Ponadto w obradach Sesji udział wzięli: 
1. Wójt Gminy  - Roman Kłosowski 
2. Skarbnik gminy            -         Magdalena Szymańska 
3. Irena Oleksy  - Sekretarz Gminy 
4. Protokolant  - Anna Drabik 
 
 
 

Ad. I.1. Otwarcie i stwierdzenie prawomocności Sesji 
Otwarcia XLI Sesji Rady Gminy dokonał Przewodniczący Jan Prus i na podstawie listy 
obecności stwierdził prawomocność Sesji. Na stan 15, obecnych było 14 radnych. 
 
Spóźnienia: 

• Radny Andrzej Ćwikliński (1109)  
 

 
Następnie Przewodniczący Rady przystąpił do przyjęcia porządku obrad.   
 
Roman Kłosowski - Wójt Gminy na wniosek p. skarbnik wystąpił o wniesienie do 
porządku obrad zmiany polegającej na połączeniu projektów uchwał a i b w jeden 
projekt uchwały, której tytuł otrzymałby brzmienie: w sprawie zatwierdzenia 
sprawozdania finansowego oraz sprawozdania z wykonania budżetu gminy Manowo 
za 2017 rok. Taka była sugestia RIO.  
 

Jan Prus – Przewodniczący rady wystąpił z wnioskiem o wniesienie do porządku 
obrad jako ppkt k, projektu uchwały w sprawie ustalenia wynagrodzenia Wójta 
Gminy Manowo. Zgodnie z przepisami Rada Gminy do 1 lipca ma obowiązek ustalić 
Wójtowi wynagrodzenie.  
 

W związku z brakiem innych propozycji zmian i brakiem uwag do wnioskowanych 
zmian Jan Prus – Przewodniczący Rady poinformował, że będziemy obradowali 
według nowego porządku obrad. 
 
 
I. Sprawy regulaminowe: 

1. Otwarcie i stwierdzenie prawomocności Sesji. 
2. Przyjęcie protokołów XXXIX i XL Sesji Rady Gminy. 
3. Informacja Przewodniczącego Rady Gminy o działaniach podejmowanych                        

w okresie międzysesyjnym. 
4. Sprawozdanie Wójta Gminy z pracy w okresie międzysesyjnym. 
5. Informacja z realizacji uchwał podjętych na ostatniej sesji. 
6. Informacja komisji RG z pracy w okresie międzysesyjnym. 
7. Informacja Straży Gminnej w Manowie z bieżącej działalności. 
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8. Interpelacje i zapytania. 
9. Trybuna obywatelska. 

II. Sprawy problemowe: 
1. Przygotowanie Gminy Manowo do sezonu turystycznego oraz promocja gminy. 
2. Przygotowania do akcji letniej dla dzieci i młodzieży  
3. Podjęcie uchwał w sprawie:  

a) zatwierdzenia sprawozdania finansowego oraz sprawozdania                         
z wykonania budżetu gminy Manowo za 2017 rok, 

b) udzielenia Wójtowi Gminy Manowo absolutorium z tytułu 
wykonania budżetu za rok 2017, 

c) zmian w budżecie gminy na 2018 rok, 
d) nadania nazw ulicom w miejscowości Manowo, gmina Manowo, 
e) powołania Komisji Statutowej, 
f) rozpatrzenia skargo na dyrektora Szkoły Podstawowej w Manowie, 
g) przyjęcia projektu regulaminu dostarczania wody i odprowadzania 

ścieków na terenie Gminy Manowo w celu przekazania go do 
zaopiniowania organowi regulacyjnemu, 

h) szczegółowego sposobu i zakresu świadczenia usług w zakresie 
odbierania odpadów komunalnych od właścicieli nieruchomości, na 
których zamieszkują mieszkańcy i zagospodarowania tych odpadów, 
w zamian za uiszczoną przez właściciela nieruchomości opłatę za 
gospodarowanie odpadami komunalnymi oraz trybu i sposobu 
zgłaszania przez właścicieli nieruchomości przypadków 
niewłaściwego świadczenia usług przez przedsiębiorcę odbierającego 
odpady komunalne od właścicieli nieruchomości lub przez 
prowadzącego punkt selektywnego zbierania odpadów 
komunalnych, 

i) regulaminu utrzymania czystości i porządku na terenie gminy 
Manowo, 

j) określenia terminu, częstotliwości i trybu uiszczania opłaty za 
gospodarowanie odpadami komunalnymi, 

k) ustalenia wynagrodzenia Wójta Gminy Manowo. 
4. Wolne wnioski i informacje. 
5. Odpowiedzi na interpelacje. 
6. Zakończenie. 

 
 

 

Ad.I.2. Przyjęcie protokołów XXXIX i XL Sesji Rady Gminy   
   

Protokół XXXIX Sesji Rady Gminy przyjęty został 13 głosami za, przy 1 
wstrzymującym się.    
 

Protokół XL Sesji Rady Gminy przyjęty został 13 głosami za, przy 1 wstrzymującym 
się.    
 
 

Ad.I.3 Informacja Przewodniczącego Rady Gminy o działaniach 
podejmowanych w okresie międzysesyjnym: 

Jan Prus – Przewodniczący Rady:  
 11, 17 i 25 maja oraz 1, 8, 15 i 22 czerwca pełniłem dyżury w Urzędzie Gminy. 
 22 maja odbyła się sesja nadzwyczajna zwołana na wniosek p. Wójta. 
  7 oraz 15 czerwca 2018 roku uczestniczyłem w posiedzeniu Komisji Rewizyjnej 

(rozpatrzenie skargi na dyrektora SP w Manowie). 
 22 czerwca odbyło się wspólne posiedzenie stałych Komisji Rady Gminy.  
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Ad.I.4. Sprawozdanie Wójta Gminy z pracy w okresie międzysesyjnym 
 

Wójt poinformował, że w okresie międzysesyjnym zajmował się następującymi 
sprawami:  
 Siódmy tydzień trwa inwestycja pn. „budowa ścieżki rowerowej”.  W przyszłym 

tygodniu będzie robiona stabilizacja (piasek z cementem), na to zostanie położone 
kruszywo i nawierzchnia asfaltowa. Skarpa wokół kościółka – nie ma żadnych 
obaw – w odpowiednim terminie będzie zrobiony murek oporowy. Dzięki pogodzie 
inwestycja jest sprawnie realizowana. Obecnie mamy mały problem z przepustem 
koło p. Szejbacha (inny przekrój jest pod asfaltem). 

 Od dzisiaj ekipa rozpoczyna prace związane z przebudową terenów rekreacyjnych 
w Rosnowie. Teren został sprzątnięty.  

 Ogłosiliśmy przetarg na  termomodernizację klubu osiedlowego i Szkoły 
Podstawowej w Rosnowie. Rozstrzygnięcie odbędzie się 4 lipca.  

 Zrealizowaliśmy kilka przebudów i remontów dróg gminnych. Drogi Rolna i 
Południowa w Kretominie zostały wykonane z płyt jumbo. W Cewlinie nastąpiła 
zmiana – nie robiliśmy ulicy Lipowej z tego względu, że materiał, który został 
zastosowany to nie jest typowy destrukt, tylko zmielony asfalt i ma inne 
właściwości. Destrukt pochodzi z frezowania warstwy ścieralnej i ma większą 
zawartość lepiszcza, natomiast asfalt jest o połowę uboższy. Jest inna cena i 
jakość, ale jakość jest i tak bardzo dobra w porównaniu z innymi materiałami 
używanymi na co dzień do remontu dróg. Zrobiliśmy całą ulicę Świerkową, cały 
odcinek drogi na osiedlu przy lesie oraz 320 m ulicy Cisowej. Zostawiliśmy odcinek 
Cisowej, który na przełomie sierpnia i września ma być robiony typowo metodą 
asfaltową. Dużo dróg zrobiliśmy w tym roku i jeszcze jest dużo do zrobienia – 
wszystko jest uzależnione od środków. Musimy przez okres wakacyjny zastanowić 
się nad ewentualnymi remontami i przebudową dróg gminnych, ponieważ byłem 
na spotkaniu z Wojewodą, który deklaruje i podtrzymuje słowa p. premiera, że               
w przyszłym roku na drogi gminne i powiatowe będzie przeznaczona kwota 5 
miliardów złotych z budżetu państwa. Dofinansowanie ma być do 85%. Do tego 
będą potrzebne projekty. Jeśli chodzi o rok 2019, jest to bardzo realne, ponieważ 
będą wybory parlamentarne – wątpię, żeby były w następnych latach. Gdyby tak 
miało być, samorządy nie będą w stanie tej kwoty wziąć. W roku 2017 Wojewoda 
miał 27.000.000 zł, a w przyszłym roku ma mieć 200.000.000 zł. Musimy się do 
tego przygotować, żeby zlecić zaprojektowanie tych dróg. Uważam, że z takim 
dofinansowaniem byłoby nas stać na 1,5 do 2 km dróg.  

 Wczoraj wpłynęła dokumentacja na projekt techniczny na oświetlenie ulic: 
Zachodniej, Śliwkowej oraz Bocznej. W trakcie wakacji te dwa zadania będą 
realizowane. Są zapisane w budżecie. W lipcu będzie dokumentacja na ulice: 
Maślaków, Rydzów i Opieniek. 
 
 
 

 
Ad.I.5. Informacja z realizacji uchwał podjętych na ostatniej sesji 
 

Roman Kłosowski – Wójt Gminy przedstawił informację z realizacji uchwał 
podjętych na ostatniej sesji.  
 

Lp. Nr uchwały, 

Data uchwały 

Uchwała w sprawie Informacja o realizacji 

1. XXXIX/285/2018 
27 kwietnia 2018 

zmian w budżecie gminy Manowo na 2018 

rok 

Zrealizowana, została przesłana do RIO   

w celu zbadania zgodności z prawem. 

Została opublikowana w Dzienniku 
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Urzędowym Województwa 

Zachodniopomorskiego.  

2. XXXIX/286/2018 
27 kwietnia 2018 

sprzedaży lokalu mieszkalnego położonego 

w budynku nr 7B w miejscowości Manowo 

W trakcie realizacji, została przesłana do 

Wojewody Zachodniopomorskiego w celu 

zbadania zgodności z prawem.  

3. XXXIX/287/2018 
27 kwietnia 2018 

wyrażenia zgody na ustanowienie 

służebności przesyłu na nieruchomościach 

W trakcie realizacji, została przesłana do 

Wojewody Zachodniopomorskiego w celu 

zbadania zgodności z prawem.  

4. XXXIX/288/2018 
27 kwietnia 2018 

zmiany uchwały nr XXXVI/271/2018 Rady 

Gminy Manowo z dnia 23 lutego 2018 roku 

w sprawie zaciągnięcia przez Gminę 

Manowo długoterminowej pożyczki z 

budżetu państwa oraz ustanowienia 

zabezpieczenia w formie weksli in blanco 

W trakcie realizacji, została przesłana do 

RIO w celu zbadania zgodności z prawem.  

5. XL/289/2018 
22 maja 2018 

zmian w budżecie gminy na 2018 rok Zrealizowana, została przesłana do RIO    

w celu zbadania zgodności z prawem. 

Została opublikowana w Dzienniku 

Urzędowym Województwa 

Zachodniopomorskiego.  

6. XL/290/2018 
22 maja 2018 

uchwalenia wieloletniej prognozy finansowej 

Gminy Manowo na lata 2018-2035 

Zrealizowana, została przesłana do RIO           

w celu zbadania zgodności z prawem.  

7. XL/291/2018 
22 maja 2018 

zmiany Lokalnego Programu Rewitalizacji 

Gminy Manowo na lata 2017-2023 

Zrealizowana, została przesłana do 

Wojewody Zachodniopomorskiego w celu 

zbadania zgodności z prawem.  

 
 
 
 
Ad.I.6. Informacja z pracy komisji RG w okresie międzysesyjnym 
 

Andrzej Sokalski – Przewodniczący Komisji Rewizyjnej przedstawił informację na 
temat ściągalności zaległości: w postępowaniach egzekucyjnych za rok 2017 UG 
wysłał z tyt. zaległości podatkowych i opłat lokalnych 1538 upomnień na  kwotę 
312.000 zł. Tytułów wykonawczych wystawiono 486 na kwotę 111.456 zł. Ściągalność 
za wodę w 2016 r. – 51.569 zł, a w 2017 roku 45.000 zł. Ścieki – w 2016 r. było 
78.256 zł, a w 2017 r. 68.000 zł. Czynsz - w 2016 r. było 388.272 zł, a w 2017 r. 
303.597 zł.  
 
 
Ad.I.7.  Informacja Straży Gminnej w Manowie z bieżącej działalności 
 

Tomasz Mingoć – Komendant SG w Manowie: realizując zadania ustawowe w zakresie 
naruszeń przepisów porządkowych, reagując na zgłoszenia mieszkańców oraz 
podejmując działania w związku z ujawnionymi nieprawidłowościami w trakcie 
prowadzonych patroli, podejmowane są interwencje dotyczące m.in.:  

1. Nieprawidłowości w zakresie gospodarki wodno- ściekowej – odprowadzanie 
nieczystości płynnych niezgodnie z obowiązującymi przepisami UUCPG - 3 
interwencje; 

2. Nieprawidłowości w gospodarowaniu odpadami komunalnymi – gromadzenie 
znacznych ilości odpadów stałych, ogólny brak porządku na posesjach, 
składowanie odpadów wielkogabarytowych (m. Bonin, Rosnowo – stały 
monitoring), współpraca – UG - Gospodarka komunalna, PPW Ekosan, 
Administracja Budmar Rosnowo, Admin. ZZN Rosnowo - 9 interwencji; 

3. Kontrole nieruchomości pod kątem spalania odpadów. Podejrzenie spalania 
odpadów i substancji zabronionych, w tym spalanie odpadów organicznych  
w ogniskach rozpalanych na posesji - 4 interwencje; 
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4. Stałe kontrole dot. odpowiedniego oznakowania numerami porządkowymi 
posesji (Kretomino ul. Zachodnia, Śliwkowa, Manowo, Cewlino); 

5. Kontrole stanu technicznego dróg oraz nieuprawnionych ingerencji w 
infrastrukturę drogową, zajęcie pasa bez zezwolenia - współpraca UG Gosp. 
Kom.) i drogi. - czynności wspólnie z dzielnicowymi Policji. Interwencje dot. 
zanieczyszczania jezdni - 5 interwencji; 

6. Potrąconych przez pojazdy zwierząt - 4 interwencje; 
7. Brak należytego nadzoru nad psami, niewywiązywanie się przez właścicieli       

z obowiązków art. 77 kw, brak właściwych warunków trzymania zwierząt 
(naruszenia przepisów ustawy o ochronie zwierząt), realizacja zadań 
własnych gminy dot. bezpańskich psów – wspólne działania z dzielnicowymi 
Policji, UG Ochr. Środ., TOZ Koszalin (Manowo, Wyszewo, Kretomino, 
Kliszno, Rosnowo – art. 145 kw – niesprzątanie po psie) - 9 interwencji; 

8. Współpraca z GOPS Manowo – pomoc osobom bezdomnym oraz 
niezaradnym, będącym w trudnej sytuacji życiowej – stały monitoring 
środowiskowy (Bonin, Wyszebórz, Kretomino) - 3 interwencje; 

9. Monitoring budynków będących w złym stanie technicznym, mogących 
stanowić zagrożenie dla życia i zdrowia mieszkańców (Manowo, Kretomino, 
Rosnowo, Wyszewo 17 (trafostacja) - 3 interwencje; 

10. Naklejanie ogłoszeń w miejscach zabronionych art. 63a kw (przystanki 
autobusowe - plakaty reklamowe, ulotki, ogłoszenia) - 4 interwencje; 

11. Parkowanie pojazdów na terenie zielonym – art. 144 kw (Bonin); 
12. Wadliwe podłączenie instalacji elektrycznej z budynku mieszkalnego do 

altany ogrodowej (Manowo); 
13. Monitoring miejsc gromadzenia się młodzieży zagrożonej demoralizacją 

(Bonin – ZSZ, „Orlik”; Wyszebórz – plac zabaw, boisko do koszykówki; 
Wyszewo – plac zabaw, teren rekreacyjny przy GOK; Rosnowo – przystanki, 
teren przy jeziorze, „Orlik”) - wspólne działania z dzielnicowymi – patrole 
prewencyjne; 

14. Naruszenie przepisów art. 51 kw tj. zakłócenie spokoju, porządku 
publicznego, spoczynku nocnego (Bonin – wyjące psy, Manowo – puszczanie 
głośno muzyki) – 2 interwencje; 

15. Czynności zmierzające do usunięcia pojazdów wycofanych z eksploatacji 
(wraki pojazdów) - 2 interwencje; 

16. Współdziałanie z Policją i Strażą Leśną Nadleśnictwa Manowo - kontrola 
powierzchni leśnych, przeciwdziałanie nielegalnemu pozyskiwaniu i kradzieży 
drewna, krzewów, roślin oraz innych przypadków szkodnictwa leśnego. 
Oddziaływanie prewencyjne poprzez prowadzenie rozmów z mieszkańcami 
gminy; 
PZW Koszalin, Społeczna Straż Rybacka Rosnowo; 

17. Stała współpraca z poszczególnymi komórkami UG w celu realizacji zadań 
własnych Gminy; 

18. Bieżące zgłoszenia mieszkańców w zakresie naruszania przepisów dot. 
utrzymania porządku, zakłócania spokoju w miejscach publicznych, 
naruszenia przepisów ruchu drogowego realizowane są we współpracy                  
z funkcjonariuszami Policji. 

Radny Michał Bamburak: czy samochody osobowe mogą parkować przez całą dobę 
częścią pojazdu na ulicy? Chodzi o ulicę Lipową w Cewlinie – jest ona wąska, a zbliżają 
się żniwa i ten sposób parkowania utrudnia ruch.  
 
Tomasz Mingoć – Komendant SG w Manowie: nie jestem specjalistą z ruchu 
drogowego, ale jeśli nie ma znaku zakazu zatrzymywania i postoju i jest to droga 
dwukierunkowa, to przepisy ruchu drogowego tego nie zabraniają. Jeśli byłaby 



6 

 

potrzeba zmiany organizacji ruchu, to należałoby ustawić znaki zakazu 
zatrzymywania po obu stronach, wtedy problem  byłby wyeliminowany. 
 
Radny Marek Twardowski: 

 Przy wyjeździe z ulicy Borowików na ul. Pieczarek róże z prawej strony 
zasłaniają cały widok – może dojść do kolizji. Co najmniej 2 m od jezdni 
właściciel musi je wyciąć, aby poprawić widoczność. W okresie jesiennym nie 
przeszkadzają, ale latem zasłaniają widoczność.  

 Na ulicy Kościelnej przy rowie znajdują się gałęzie złożone w dużą hałdę. 
Mieszkańcy zaczynają tam dorzucać swoje śmieci i gruz. Proszę o interwencję 
w tej sprawie. 

 
Tomasz Mingoć – Komendant SG w Manowie: postaram się przynajmniej 
rozpropagować, że w przypadku ujawnienia (wyrzucanie śmieci) będą konsekwencje. 
Utrudnienia drogowe - jeśli jest ograniczona widoczność, to staram się interweniować. 
Tym tematem też się zajmę.  
 
Radny Stanisław Turowski: proszę o pomoc w zakresie zlikwidowania spalania śmieci 
w piecach w późnych godzinach (plastiki, meblowe płyty). Czy jest możliwość 
interwencji Straży Gminnej w godzinach wieczorowych (20.00-21.00)?  
 
Tomasz Mingoć – Komendant SG w Manowie: jak najbardziej. Może nie ma dużo służb 
popołudniowych. Staram się je organizować wspólnie z Policją lub strażą leśną. Już 
rozmawiałem z dzielnicowymi, że takie potrzeby są. Wezmę to pod uwagę. Proszę tylko 
o wskazanie, w jakim rejonie patrolować, ponieważ musi zachodzić uzasadnione 
podejrzenie, żeby podjąć interwencję.  
 
 
Ad.I.8.  Interpelacje i zapytania 
 

Radny Janusz Sałek: na wjeździe do Rosnowa, po prawej i lewej stronie znajdują się 
walące się budynki. Czy mamy prawne środki, aby zmusić mieszkańców do ich 
rozebrania? 
 
Radna Sylwia Krępeć: 

 W ostatnim tygodniu dostałam informacje od p. Zwiefki, że Wyszewo 
zakwalifikowało się do konkursu na najładniejszą miejscowość i 4 lub 5 lipca 
będzie wizytacja w naszej miejscowości. Proszę, aby Komendant SG przyjechał 
do Wyszewa 2 lub 3 lipca zmonitorować nieuporządkowane posesje oraz 
zawalające się budynki.  

 
Tomasz Mingoć – Komendant SG w Manowie: podejmę działania w sprawie kontroli 
porządku na posesjach i poinformuję o wynikach. Jeśli chodzi o zły stan techniczny 
budynków (interpelacja p. J. Sałka) – w przypadku realnej obawy zagrożenia dla życia 
i zdrowia ludzkiego występuję do nadzoru budowlanego w Starostwie.  
 
Radny Tomasz Padykuła:  

 Do p. R. Murii – kiedy realnie możemy się spodziewać działań w sprawie 
wodociągu i kanalizacji w Wyszeborzu.  

 Czy p. Wójt wie coś na temat planowanych inwestycjach budowlanych                  
w Wyszeborzu. Chodzą pogłoski, że ktoś zainteresował się pewnymi działkami 
i chciałby się tam budować. 

  Jak wygląda sytuacja boiska? Została nawieziona ziemia i wyrównano. Być 
może przy budowie ścieżki rowerowej będzie możliwość przywiezienia ziemi.  



7 

 

 Do radnej powiatowej: czy dofinansowanie dróg z budżetu państwa będzie 
również obejmowało powiat? Jeśli tak, to proszę o naciski na budowę drogi 
powiatowej pomiędzy Wyszeborzem a Polickiem. Ta droga jest w bardzo złym 
stanie, płyty spływają. Jest sukcesywnie łatana, ale jest w coraz gorszym 
stanie.  

 Regulacje prawne (gazociąg) – czy p. skarbnik może przedstawić propozycje na 
komisję sierpniową? Wczoraj odebrałem ankiety i jest zainteresowanie                   
w Wyszeborzu przyłączeniem gazu.  

 Droga do Lubiatowa – jest poszerzona, ale należałoby wyrównać przynajmniej 
odcinek do lasu oraz w lesie. Powstały tam duże dziury. Czy Wójt mógłby 
wystąpić do nadleśnictwa z prośbą o wyrównanie części tej drogi należącej do 
Lasów Państwowych? 

 
Radny Marek Twardowski: 

 Plac zabaw w Kretominie – jest urwane zabezpieczenie furtki. Należy to 
naprawić, aby było bezpieczne.  

 
Radny Mirosław Pawlak: 

 Plaża w Rosnowie – jak przedstawia się terminarz i na kiedy jest planowane 
zakończenie prac według umowy? 

 Mural w Rosnowie – czy jest możliwość partycypacji gminy w to 
przedsięwzięcie. Ściana, która zostanie pomalowana nadal będzie własnością 
wspólnoty mieszkaniowej. Wspólnota wystąpiła z zapytaniem, czy po kilku 
latach, kiedy będzie konieczność naprawy będą musieli to we własnym 
zakresie zabezpieczyć, czy będą mogli liczyć na wsparcie ze strony gminy lub 
Rady Osiedla. Czy jest taka możliwość prawna? Szukam rozwiązania tej 
sytuacji.  

 
Roman Kłosowski – Wójt Gminy: wspólnocie chodzi o gwarancję dotyczącą naprawy 
ściany w przypadku uszkodzenia muralu. To jest trudny temat, dla gminy nie do 
przyjęcia. Należy z innych możliwości skorzystać.  
 
Radny Michał Bamburak: 

 Dziękuję za szybkie zrobienie dróg w Cewlinie, choć jest pewien niedosyt. 
Mieszkańcy Kostrzewy nie będą zadowoleni. Czy część ulicy Cisowej, która 
została zrobiona zostanie w przyszłym roku pokryta asfaltem? 

 
Wójt: zainteresowane osoby zostały o tym poinformowane. Ta część ulicy Cisowej jest 
bardzo ładnie zrobiona i tam na razie nikt nie mieszka. Starajmy się robić tam, gdzie 
są potrzeby. Wrócimy do tej sprawy, ale nie w przyszłym roku.  
 
Radny Michał Bamburak: 

 Naprzeciwko mnie znajduje się budynek w bardzo złym stanie, a właścicielem 
jest Urząd Miasta w Katowicach. Czy gmina zamierza coś z tym zrobić? 

 
Roman Kłosowski – Wójt Gminy: my podjęliśmy działania. 
 
Radny Michał Bamburak: 

 Klub w Cewlinie – z tego, co widzę we wszystkich świetlicach są organizowane 
wakacje dla dzieci. W Cewlinie nie ma, bo nie ma opiekunki świetlicy. Pan 
Przewodniczący obiecał mi spotkanie z p. dyrektor, bo spotkanie z p. dyrektor 
GOK graniczy z cudem. Dzisiaj na sesji są obecni dyrektorzy jednostek 
podległych, a p. dyrektor GOK nie ma – nie rozumiem dlaczego. Proszę                     
o zaplanowanie od 1 stycznia wynagrodzenia dla opiekunki świetlicy                     
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w Cewlinie. Tam nie ma zarządcy. Jeszcze w maju było ogrzewanie – to 
wszystko generuje koszty.  

 
Radny Stanisław Turowski: 

 Droga powiatowa w Boninie – od dwóch lat już nie możemy sobie poradzić                     
z miejscem, gdzie zarywa się asfalt przy studni kanalizacyjnej. Z jednej strony 
studni został naprawiony, teraz pojawiła się wyrwa z drugiej strony. Tam 
powstaje niecka i wygląda jakby studnia się zapadała. Doraźne łatanie nie 
przynosi efektu. Proszę o poważne podejście do tego problemu i zaplanowanie 
w przyszłorocznym budżecie środków na remont tego elementu drogi, gdzie są 
studzienki. 

 
Radny Andrzej Sokalski: 

 Budowa ścieżki rowerowej - przy kościółku w Boninie może byłby lepszy murek 
z kamienia, a nie zwykły oporowy. Taka jest moja sugestia. 

 Skończył się rok szkolny – proszę, aby na nowy rok szkolny uzgodnić miejsce 
odbioru dzieci dojeżdżających do szkoły do Bonina. Być może na ul. Kościelnej 
zrobić zadaszenie, żeby jesienią dzieci mogły się schronić.  

 Ulica Grzybowa – tam jest bardzo duży pas techniczny. Wcześniej 
rozmawialiśmy o jego sprzedaży, a z tych środków wybudować chodnik ze 
ścieżką rowerową. Czy koszty zmiany planu zagospodarowania przestrzennego 
są wysokie? Podobna sytuacja jest między ulicą Rolną i Trufli. Tam jest duży 
pas techniczny po wodociągach i kupiliśmy działkę od p. Łazoryszczaka – coś 
musimy z tym zrobić.  

 Do p. radnej powiatowej – natężeniu ruchu na ul. Kretomińskiej zmalało,                     
w związku z tym proszę o naprawę studzienek. Pozapadały się na 6-8 cm.  

 
Radny Jerzy Hawraniak: 

 Droga w Boninie była remontowana w ubiegłym roku, ale po remoncie jest                 
w bardzo złym stanie. Trzeba spowodować, aby została naprawiona. Śmiem 
twierdzić, że jest gorzej niż było przed renowacją. 

 Lampa przy Orliku – przy głównym wejściu nie ma jednej lampy. 
 
Radna Grażyna Góral: 

 Teren przylegający do Tartaku (narożnik między drogami gminnymi) – przez 4 
lata teren został zarośnięty krzewami i należałoby je wyciąć.  

 
 
 
Ad.I.9. Trybuna obywatelska 
 

Danuta Szatkiewicz – Sołtys Cewlina: 
 Na ulicy Cisowej w Cewlinie jest wyciek wody. 

 
Roman Kłosowski – Wójt Gminy: wiemy o tym, jest to zgłoszone. 
 
Wanda Węgrzyńska – Sołtys Manowa:  

 Zwracam się do p. Wójta o pomoc w oczyszczeniu oczka wodnego przy kościele.  
 
Radny Mirosław Pawlak: 

 Dziękuję gminie i sołectwom, które przyłączyły się do organizacji Dnia Dziecka 
na terenie lotniska w Zegrzu Pomorskim. Bardzo dziękuję za pomoc finansową 
i rzeczową. Impreza się udała. Już mamy zaproszenia na przyszły rok                            
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z Aeroklubu Koszalińskiego, który chciałby się w to włączyć. Mam informację 
z JW, która chce udzielić pomocy. 

 Dwa razy udało nam się pozyskać środki na mural. Szukając miejsca na drugi 
mural (mniejszy) doszliśmy do wniosku, że najodpowiedniejszym miejscem 
będzie budynek Przedszkola (nad wejściem). Jak będę miał projekt zwrócę się 
bezpośrednio do p. dyrektor Przedszkola o akceptację.  
Po weekendzie będziemy chcieli otworzyć zbiórkę publiczną. Będziemy prosić 
o wpłaty na konto. Musimy zebrać jeszcze od 5000-7000 zł, ponieważ środki, 
które na ten cel otrzymamy nie będą wystarczające. 

 
Radny Marek Twardowski: bardzo dziękuję Wójtowi za budowę chodnika wzdłuż ulicy 
Kretomińskiej (to była bardzo ważna inwestycja) oraz remonty dróg. 
 
Tadeusz Mikulski – Sołtys Wyszeborza: 

 Zjazdy do bloków nr 3 i 6 – tam jest gruzowisko, a woda spływa na chodnik. 
Nikt tego nie naprawił. 

 
Radny Andrzej Sokalski: 

 Dziękuję stronie urzędowej oraz GOK za pożyczenie namiotu i ławek na 
imprezę w sołectwie Kretomino. Podczas parafiady zebraliśmy 15.100 zł 

 
Sylwia Krępeć – Sołtys Wyszewa: 

 Mieszkaniec Wyszewa zasypał odpływ (rów). Czy jest zaplanowane 
odwodnienie? 

 
Robert Murii – prezes Spółki Elektrociepłownia Rosnowo: 

 Przepraszam mieszkańców Rosnowa za utrudnienia związane ze stężeniem 
bakteriologicznym coli w wodociągach w Rosnowie. Nie wiemy jak to się stało. 
Będziemy częściej sprawdzać i chlorować.  

 Odpowiedź na interpelację p. T. Padykuły - Państwo macie teraz duże 
wymagania wobec Spółki, ale proszę mnie zrozumieć, że Spółka powstała na 
bazie kotłowni w Rosnowie i oczyszczalni ścieków. Koszty i wpływy od Wspólnot 
pozwoliły nam na pewne inwestycje (w 2012 r. sieć na prawie 2.000.000 zł, 
którą dalej spłacamy; 3.500.000 zł oczyszczalnia ścieków). Powoli z gminy 
przejmujemy całą gospodarkę wodno-ściekową (łącznie z Manowem, Boninem 
i Wyszeborzem), ale są pewne zaległości inwestycyjne, których nie możemy 
nadrobić. W Boninie jesteśmy na krawędzi opłacalności. Koszty i wpływy nie 
pozwalają na wykonanie projektu przebudowy czy modernizacji oczyszczalni 
ścieków. Istniejąca oczyszczalnia ma 23 lata, wymaga wielkiego nakładu 
środków i nie pozwoli na utrzymanie kosztów na obecnym poziomie. 
Oczyszczalnia w Boninie rozwiązałaby gospodarkę ściekową na terenie całej 
gminy (Wyszewo, Wyszebórz, Cewlino). Jeśli chodzi o Wyszebórz, to proszę mi 
dać trochę czasu. Cały czas myślimy o Wyszeborzu, ponieważ jest podłączony 
do wodociągu w Mostowie i nie przynosi żadnych zysków, a wręcz dopłacamy 
(płacimy za pobór wody 6.000 zł a wpływy od mieszkańców wynoszą niecałe 
5.000 zł). Jesteśmy Spółką stworzoną bez wielkich nakładów ze strony gminy 
i bez możliwości dofinansowania wielkich pieniędzy na inwestycje. Staramy się 
utrzymać, konserwować i ulepszać to, co mamy w swoich zasobach. Robimy 
poszczególne etapy inwestycji, jeśli mamy pomoc ze strony gminy.  

 Zjazd w Wyszeborzu (interpelacja p. Tadeusza Mikulskiego) – w przyszłym 
tygodniu zadzwonię do Pana i obejrzymy to miejsce.  

 
Irena Oleksy – sekretarz gminy: 
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 Rozdałam już sołtysom informację na temat bezpłatnych badań 
kolonoskopowych organizowanych przez Starostwo Powiatowe. Są to badania 
bezpłatne, dotyczą osób w wieku 55-64 lub 25-65 (dla osób zagrożonych 
genetycznie). Aby z tych badań skorzystać należy wypełnić ankietę i 
oświadczenie oraz złożyć w Starostwie Powiatowym lub w przychodni, która 
będzie te ankiety realizowała (MSWiA ul. Szpitalna 2). Ankiety są dostępne                  
w UG Manowo, mają być dostępne w POZ na terenie powiatu koszalińskiego, 
w Starostwie i w jednostkach organizacyjnych Starostwa. Badania powinny się 
zacząć jeszcze w tym roku, ale jest to uzależnione od zakupu videokolonoskopu 
(dla przychodni MSWiA) w ramach tego programu. Proszę o zachęcanie osób, 
które się kwalifikują, aby profilaktyka nowotworowa ruszyła w naszym 
powiecie. Jest na ten cel dużo pieniędzy i 3 lata będą trwały badania.  

 Niektóre osoby otrzymały zaproszenia na Walne Zebranie członków 
Stowarzyszenia Ziemi Manowskiej. Nie są dopełnione wszystkie formalności o 
rozwiązaniu Stowarzyszenia. Zapraszam w imieniu Zarządu na Walne 
Zebranie do Wyszewa – 11.07 o godz. 16.00. 

 Droga do Policka – jest obiecany przez Starostę projekt tej drogi w 2019 roku.  
 Droga do Lubiatowa – p. Zwoliński twierdzi, że na bieżąco remontują (jak mają 

moce przerobowe i pieniądze). Na PZD idą bardzo duże pieniądze, więc sądzę, 
że mają duże możliwości. 

 Studzienki w Kretominie – na kwietniowej sesji złożyłam pisemny wniosek                 
w tej sprawie. Pan Zwoliński powiedział, że po otwarciu ulicy Połczyńskiej 
przystąpią do remontu tej ulicy.  

 
Radny Andrzej Ćwikliński: 

 Segregacja śmieci – wiele osób ma problem z segregacją. Myślę, że Urząd 
mógłby przypomnieć poprzez ponowną akcję informacyjną. Można byłoby na 
imprezach w gminie rozpropagować segregację np. poprzek ulotki informacyjne 
lub konkursy.  

 
Radny Leszek Kondrat:  

 Czy jest możliwość porozmawiania z przewoźnikiem (BUS) z Rosnowa – kobieta 
z Bonina skarżyła się, że kierowca ostatniego kursu dziennego jej nie zabrał.  

 Proszę o postawienie lustra koło Intermetalu w stronę Tepaku.  
 
 
 
Przerwa – 1212 - 1225 

 
 

Ad.II.1. Przygotowanie Gminy Manowo do sezonu turystycznego oraz promocja 
gminy 
Informację nt. przygotowania gminy Manowo do sezonu turystycznego oraz promocji 
gminy przedstawiła Dorota Zwiefka - inspektor ds. promocji i rozwoju gminy:  
1. REZERWAT ARCHEOLOGICZNY „KAMIENNE KRĘGI” 

• Odbyło się sprzątanie terenu rezerwatu. W sprzątaniu tradycyjnie udział wzięli 
przedstawiciele Muzeum w Koszalinie, mieszkańcy gminy oraz grupa dzieci                
z Bonina i Szczecinka,  

• Zostały zamontowane tablice informacyjne, jeden ze stelaży został zniszczony. 
Ze względu na brak środków finansowych nie zostanie nowy zamontowany. 

• Ze względu na rezygnację Pana Bogdana Klein, urząd będzie musiał zadbać              
o czystość i wywóz śmieci z terenu rezerwatu. 
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2. SZLAKI TURYSTYCZNE  

• W ubiegłym roku na większości szlaków rowerowych zostało poprawione i 
uzupełnione oznakowanie. W tym roku nie było takiej konieczności.  

3. BAZA NOCLEGOWA  
• Od ubiegłego roku nie było zmian. 

4. KĄPIELISKO ROSNOWO  
• Uzupełniona została nawierzchnia piaskowa na plaży. Przeprowadzono 

również remont pomostu. Gmina w ramach otrzymanego dofinansowania ze 
środków PROW rozpoczęła realizację zadania polegającego na przebudowie i 
rozbudowie infrastruktury rekreacyjnej terenu kąpieliska w Rosnowie. Zadanie 
zostanie wykonane do końca sierpnia. 

POZOSTAŁE:  
Przeprowadzono coroczne przeglądy oraz konserwację placów zabaw z terenu 

gminy.  
 Wykonana została również usługa czyszczenia i konserwacji boisk Orlik                            

w miejscowościach Bonin i Rosnowo.  
PROMOCJA 
Ze względu na brak środków finansowych przeznaczonych na promocję nie 

podjęto działań w tym zakresie. Działaniem jakie zostało przyprowadzone w celach 
promocyjnych była organizacja „V Biegu Wiosennego i Marszu Nordic Walking”                          
w Manowie. W biegu głównym wzięło udział ok. 120 uczestników. Sporą grupę 
stanowiły również dzieci, które brały udział w biegach na krótszych dystansach.  

Promocja prowadzona jest również za pośrednictwem strony internetowej gminy, 
portalu społecznościowego facebook oraz lokalnej gazety „Gmin nad Radwią”. 
 

 
 

 
Ad.II.2. Przygotowania do akcji letniej dla dzieci i młodzieży 
Informacja nt. akcji letniej dla dzieci i młodzieży stanowi załącznik do niniejszego 
protokołu. 
 
 
Ad.II.3. Podjęcie uchwały w sprawie: 

a) zatwierdzenia sprawozdania finansowego oraz sprawozdania                           
z wykonania budżetu gminy Manowo za 2017 rok, 
Jan Prus – Przewodniczący Rady: sprawozdania zostały 
omówione na wspólnym posiedzeniu Komisji w dniu 22 czerwca 2018 roku. 
Czy do tego projektu uchwały są jeszcze jakieś pytania lub wnioski? Nie 
widzę – przechodzimy do głosowania. 
Uchwała otrzymała Nr XLI/292/2018, podjęta została 15 głosami za  
(jednogłośnie)  
Podczas głosowania obecnych było 15 radnych 

b) udzielenia Wójtowi Gminy Manowo absolutorium z tytułu wykonania 
budżetu za rok 2017, 
Andrzej Sokalski – Przewodniczący Komisji Rewizyjnej: Komisja w dniu  
14 maja 2018 roku przeprowadziła kontrolę wykonania budżetu gminy za  
2017 rok. Opinia RIO w Szczecinie w sprawie wykonania budżetu była 
negatywna. Ponadto Komisja rozpatrzyła sprawozdanie finansowe oraz  
informację os stanie mienia gminy. Komisja rewizyjna postanowiła  
pozytywnie zaopiniować wykonanie budżetu za 2017 rok i wystąpiła do Rady 
Gminy z wnioskiem o udzielenie Wójtowi Gminy Manowo absolutorium  
z tytułu wykonania budżetu za 2017 rok. Regionalna Izba Obrachunkowa  
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wniosek Komisji Rewizyjnej o udzielenie absolutorium Wójtowi Gminy  
Manowo zaopiniowała pozytywnie. 
Uchwała otrzymała Nr XLI/293/2018, podjęta została 15 głosami za  
(jednogłośnie)  
Podczas głosowania obecnych było 15 radnych 
Roman Kłosowski – Wójt Gminy Manowo: dziękuję Państwu serdecznie za  
wyrozumiałość i przychylność. To był bardzo trudny rok.  

c) zmian w budżecie gminy na 2018 rok, 
Jan Prus – Przewodniczący Rady: projekt uchwały został  
omówiony na wspólnym posiedzeniu Komisji w dniu 22 czerwca 2018 roku. 
Czy do tego projektu uchwały są jeszcze jakieś pytania lub wnioski? Nie 
widzę – przechodzimy do głosowania. 
Uchwała otrzymała Nr XLI/294/2018, podjęta została 15 głosami za  
(jednogłośnie)  
Podczas głosowania obecnych było 15 radnych 

d) nadania nazw ulicom w miejscowości Manowo, gmina Manowo, 
Jan Prus – Przewodniczący Rady: projekt uchwały został  
omówiony na wspólnym posiedzeniu Komisji w dniu 22 czerwca 2018 roku 
(ulica Wyszeborska została zmieniona na Cisową). Czy do tego projektu 
uchwały są jeszcze jakieś pytania lub wnioski? Nie widzę – przechodzimy do 
głosowania. 
Uchwała otrzymała Nr XLI/295/2018, podjęta została 15 głosami za  
(jednogłośnie)  
Podczas głosowania obecnych było 15 radnych 

e) powołania Komisji Statutowej, 
Jan Prus – Przewodniczący Rady: projekt uchwały został  
omówiony na wspólnym posiedzeniu Komisji w dniu 22 czerwca 2018 roku. 
Czy do tego projektu uchwały są jeszcze jakieś pytania lub wnioski? Nie 
widzę – przechodzimy do głosowania. 
Uchwała otrzymała Nr XLI/296/2018, podjęta została 15 głosami za  
(jednogłośnie)  
Podczas głosowania obecnych było 15 radnych 

f) rozpatrzenia skargi na dyrektora Szkoły Podstawowej w Manowie, 
Jan Prus – Przewodniczący Rady: projekt uchwały został  
omówiony na wspólnym posiedzeniu Komisji w dniu 22 czerwca 2018 roku. 
Czy do tego projektu uchwały są jeszcze jakieś pytania lub wnioski? Nie 
widzę – przechodzimy do głosowania. 
Uchwała otrzymała Nr XLI/297/2018, podjęta została 13 głosami za, przy  
2 wstrzymujących się  
Podczas głosowania obecnych było 15 radnych 

g) przyjęcia projektu regulaminu dostarczania wody i odprowadzania 
ścieków na terenie Gminy Manowo w celu przekazania go do 
zaopiniowania organowi regulacyjnemu, 
Jan Prus – Przewodniczący Rady: projekt uchwały został  
omówiony na wspólnym posiedzeniu Komisji w dniu 22 czerwca 2018 roku. 
Czy do tego projektu uchwały są jeszcze jakieś pytania lub wnioski? Nie 
widzę – przechodzimy do głosowania. 
Uchwała otrzymała Nr XLI/298/2018, podjęta została 15 głosami za  
(jednogłośnie)  
Podczas głosowania obecnych było 15 radnych 

h) szczegółowego sposobu i zakresu świadczenia usług w zakresie 
odbierania odpadów komunalnych od właścicieli nieruchomości, na 
których zamieszkują mieszkańcy i zagospodarowania tych odpadów,              
w zamian za uiszczoną przez właściciela nieruchomości opłatę za 
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gospodarowanie odpadami komunalnymi oraz trybu i sposobu zgłaszania 
przez właścicieli nieruchomości przypadków niewłaściwego świadczenia 
usług przez przedsiębiorcę odbierającego odpady komunalne od 
właścicieli nieruchomości lub przez prowadzącego punkt selektywnego 
zbierania odpadów komunalnych 
Jan Prus – Przewodniczący Rady: projekt uchwały został omówiony na 
wspólnym posiedzeniu Komisji w dniu 22 czerwca 2018 roku. Czy do tego 
projektu uchwały są jeszcze jakieś pytania lub wnioski? Nie widzę – 
przechodzimy do głosowania. 
Uchwała otrzymała Nr XLI/299/2018, podjęta została 15 głosami za  
(jednogłośnie)  
Podczas głosowania obecnych było 15 radnych 

i) regulaminu utrzymania czystości i porządku na terenie gminy Manowo, 
Jan Prus – Przewodniczący Rady: projekt uchwały został omówiony na 
wspólnym posiedzeniu Komisji w dniu 22 czerwca 2018 roku. Czy do tego 
projektu uchwały są jeszcze jakieś pytania lub wnioski? Nie widzę – 
przechodzimy do głosowania. 
Uchwała otrzymała Nr XLI/300/2018, podjęta została 15 głosami za  
(jednogłośnie)  
Podczas głosowania obecnych było 15 radnych 

j) określenia terminu, częstotliwości i trybu uiszczania opłaty za 
gospodarowanie odpadami komunalnymi, 
Jan Prus – Przewodniczący Rady: projekt uchwały został  
omówiony na wspólnym posiedzeniu Komisji w dniu 22 czerwca 2018 roku. 
Czy do tego projektu uchwały są jeszcze jakieś pytania lub wnioski? Nie 
widzę – przechodzimy do głosowania. 
Uchwała otrzymała Nr XLI/301/2018, podjęta została 15 głosami za  
(jednogłośnie)  
Podczas głosowania obecnych było 15 radnych 

k) ustalenia wynagrodzenia Wójta Gminy Manowo 
Projekt uchwały został odrzucony 15 głosami przeciw. 
 

 
Ad.II.4. Wolne wnioski i informacje 
 

Brak 
 
  
 
Ad.II.5. Odpowiedzi na interpelacje 
 

Roman Kłosowski – Wójt Gminy udzielił odpowiedzi na interpelacje zgłoszone przez: 
- J. Sałka:  

 Zniszczone budynki w Rosnowie – p. T. Mingoć udzielił odpowiedzi. Takie 
sprawy kierujemy często do nadzoru budowlanego, który nakazuje                         
w określonym terminie rozbiórkę.  

- T. Padykuły:  
 Wodociąg i kanalizacja – wystąpiliśmy z wnioskiem o dofinansowanie do 

wodociągu w Wyszeborzu. Wszystkie wnioski, które składamy są oddzielnie 
punktowane przez panel ekspertów w Urzędzie Marszałkowskim. Na 
wodociąg w Wyszewie otrzymaliśmy 14 punktów. Najniżej punktowany 
wniosek, który otrzymał dofinansowanie miał 22 punkty. Sytuacji                            
z wodociągiem w Wyszeborzu musimy zaradzić. Jest bardzo dużo zgłoszeń 
osób na terenie gminy, które nabyły działki, bo budynki już stoją, a nie ma 
wody. W pierwszej kolejności staramy się zabezpieczyć wodę tym 
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mieszkańcom. Proszę się uzbroić w cierpliwość. Ulica Zachodnia i Śliwkowa 
w Kretominie mają własne studnie, albo są gośćmi u kogoś. 

 Kanalizacja Wyszeborza – była firma, która chciała skanalizować 
Wyszebórz, ale za to chcieli przez 10 lat pobierać opłaty od mieszkańców. 
Wiem, że żaden mieszkaniec nie będzie w stanie wytrzymać 20 zł za m3. 2-
3 lata temu WFOŚ nie wyraził zgody na budowę nowej oczyszczalni ścieków 
w Boninie – wskazali nam Koszalin i powstał kolektor ściekowy do 
Koszalina. Po oddaniu oczyszczalni ścieków w Rosnowie stwierdzili, że taka 
oczyszczalnia mogłaby służyć również w Boninie. Oczyszczalnia                                
w Rosnowie tak naprawdę sama się sfinansowała. Z oszczędności na 
etatach spłacamy pożyczkę. Jest szansa również na umorzenie 30% 
pożyczki.  

 Inwestycje budowlane w Wyszeborzu – tam jest kilka działek. Być może 
wpłynęły wnioski do p. M. Wolskiej. 

 Ziemia na boisko – mamy ziemię i na razie ją gromadzimy, pozostaje 
kwestia transportu. Ja nie mogę wymóc na inwestorze przywiezienia.  

 Gazociąg – musimy wspólnie to rozważyć. Pani skarbik podjęła działania 
zmierzające do ustalenia korzyści i strat dla naszego budżetu. 

 Droga powiatowa do Lubiatowa – dyrektor deklarował w roku 2016, że ona 
będzie cały czas robiona w ramach prac gospodarczych (w ramach wolnych 
zasobów ludzkich i finansowych). Ona ma być przejezdna. Prosiłem, aby 
już w tym roku była przejezdna. W tym roku oddajemy ścieżkę rowerową i 
zakładając, że droga Lubiatowska byłaby przejezdna byłoby dogodne 
połączenie.  

- M. Twardowskiego:  
 Konserwacja placu zabaw –  robimy konserwację wszystkich placów zabaw, 

ale jest to robione na zgłoszenie sołectwa. Postaramy się to naprawić. 
Renowacja placu zabaw w Rosnowie sporo nas kosztowała.  

- M. Pawlaka:  
 Rewitalizacja plaży w Rosnowie – termin realizacji inwestycji, to 3 miesiące 

od daty podpisania umowy.  
- M. Bamburaka:  

 Remont dróg w Cewlinie – tak się złożyło, wykonawca nie chciał ryzykować. 
 Zaniedbany budynek – prowadzimy postępowanie w tej sprawie. 
 Klub w Cewlinie – ten klub nie ma szczęścia do pracownika. Po wakacjach 

do tego tematu wrócimy. 
- S. Turowskiego:  

 Naprawa studzienek w Boninie – wiele rozmów w tej sprawie odbyliśmy, 
zobaczymy jaki będzie efekt. 

- A. Sokalskiego:  
 Murek zaporowy przy kościele w Boninie – taka technika też jest brana pod 

uwagę.  
 Miejsce przystankowe dla dzieci w Kretominie – każdy rodzic ma inną 

koncepcję. Autobus musi dowieźć dzieci na godzinę rozpoczęcia zajęć.  
 Zmiana planu zagospodarowania przestrzennego – chcemy przystąpić do 

dalszej realizacji studium oraz do aktualizacji planu zagospodarowania dla 
niektórych miejscowości. Dla Kretomina na pewno, z tego względu, że na 
dzień dzisiejszy stary plan jest wielce niepraktyczny (m. in. wielkości 
działek, ulice podrzędne na 15 m).  

- J. Hawraniaka:  
 Droga powiatowa –  już o tym mówiliśmy. 
 Lampa przy Orliku – zlecenie już było dawno wystawione. Sam nie wiem, 

dlaczego jeszcze to nie zostało zrobione. 
- G. Góral:  
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 Krzewy przy drodze – zwrócimy się do p. dyrektora, żeby powycinał te 
krzaki. 

- W. Węgrzyńskiej:  
 Stawek przy kościele – przez wiele lat cieszył oko. Tam było ponad 200 

czerwonych ryb i ktoś wpuścił szczupaki. We wrześniu to zrobimy.  
- T. Mikulskiego:  

 Zjazdy z drogi powiatowej – p. Sekretarz, która będzie mnie zastępowała 
poruszy tę kwestię 

- S. Krępeć:  
 Zasypany rów w Wyszewie – trzeba coś z tym zrobić, bo jesienią znowu będą 

podtopienia. 
 
 
 
 

Ad.II.6. Zakończenie 
Z uwagi na wyczerpany porządek obrad Przewodniczący Rady Gminy zamknął 
Obrady XLI Sesji Rady Gminy Manowo. 
 
Protokołowała: 
Anna Drabik 
 
 

.  
 


